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perquè es faça vosté idea, nosaltres enguany, enguany, ¿eh?, 
i és més del que n’hi havia aleshores, tenim 29 milions 
pressupostats per a renda garantida mentre Astúries en té 85 
milions amb una tercera part de la nostra població, ¿no? Per 
tant, jo me mantinc en la necessitat .
 Ara bé, òbviament no serà el primer any de legislatura 
que se quintuplicarà però sí que estem treballant per, primer, 
valoritzar, incrementar substancialment el concepte de renda 
garantida de ciutadania en els pressupostos .
 Segona qüestió –quasi més important que la primera–, 
treballar sobre la llei d’acompanyament perquè estos crèdits 
siguen crèdits que tinguen una preferència .
 I, tercera qüestió, canvis normatius que facen de la renda 
garantida de ciutadania un dret subjectiu, perquè li ha faltat 
a vosté una cosa, i és que jo també en eixa legislatura vaig 
defensar en una proposició de llei el canvi de la llei de renda 
garantida de ciutadania, en què ara també estem treballant, 
perquè fóra reconeguda com un dret subjectiu .
 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies .
 Per a contestar . . . quan vullga .

El senyor García Salvador:

 (Inoïble)  . . . situació delicada . No obstant això, vosté 
millor que ningú ho sap, és el que està en l’oposició i per a 
què servix l’oposició .
 Jo intento aprendre un poc de vosté també, ¿sap?, la 
veritat siga dita . Entenem això .
 No obstant, sí que és important . . ., a la gent no crear falses 
expectatives, que la gent sàpiga la veritat . Mire, dir la veritat 
en la vida ordinària va bé . Jo estic convençut que en política, 
també . No obstant, anirem parlant, ¿val? (Aplaudiments)

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:
 
 Gràcies, senyor García .
 Em mi trobarà sempre una persona que li dirà la veritat 
o, almenys, la veritat que jo crec en eixe moment; pot estar 
enganyada, però la veritat que jo crec que eixe moment .
 De totes maneres li dic una cosa, els pressupostos els 
aprova esta cambra . Nosaltres farem la proposta, però vosté 
i jo, ací, som el mateix . Jo sóc una de 99 i, en tot cas, els 
pressupostos també són responsabilitat d’esta cambra .
 El que li puc dir és que saben que estem elaborant ara 
el projecte de pressupostos . Aleshores, no podem avançar 
xifres, però, per descomptat, nosaltres no complirem l’1,8% 
dictat pel dogma neoliberal del senyor Montoro . I, en este 
apartat, per descomptat, no serà un 1,8% l’increment, estem 
treballant que siga molt més .
 El primer punt de l’Acord del Botànic, vosté ho sap, és 
el rescat de les persones i, per tant, això tindrà un correlat 
important en l’increment en la Conselleria d’Igualtat i 
Polítiques Inclusives, que és, digam, la conselleria primera 
en el rescat de les persones .
 Vull comentar-li també una cosa . Vosté sap que la renda 
va destinada a les persones més vulnerables de la nostra 
societat i, per tant, és la primera eina que tenim per a 
combatre la pobresa i l’exclusió social .
 Per tant, mire, li dic, en l’exercici 2015 es van unificar totes 
les ajudes en una sola línia pressupostària –això és el que ens 
vàrem trobar– dirigida directament des dels serveis centrals i a 
través dels ajuntaments: 29 milions d’euros, que li dia adés .
 El 13 de juliol, als tretze dies d’estar en el govern, vam 
incrementar ja un 5,5% esta partida amb un 1 .500 .082 euros . 

És important. No és suficient, però és important. Als tretze dies 
d’estar en el govern incrementàrem la partida de renda un 5,5% .
 Pel que fa a la previsió del pressupost . Jo no li puc donar 
xifres concretes, però va tindre un augment substancial i, en 
tot cas, vostés tenen la capacitat d’esmena també, ¿no? A la 
millor, fins i tot, li la vote, mire vosté.
 Però hi ha aspectes que afecten directament a les 
prestacions de la renda i un d’ells és, com vosté sap, la 
modificació normativa de la seua regulació.
 Li dia, sap vosté que n’hi ha una sentència del tribunal 
superior de justícia que vàrem batallar des dels grups de 
l’oposició, que és que la renda se reconega i se pague des del 
moment de la sol·licitud i no des del moment de la resolució, 
com venia aplicant el Partit Popular durant anys i que, 
afortunadament, el tribunal superior de justícia va dir que 
no era correcte, després d’una batalla gran que també vam 
tindre en esta cambra, i vosté segur que recorda . Per tant, ara, 
apliquem una llei conforme a la seua literalitat i conforme a 
les sentències del tribunal superior de justícia .
 També li dic que en la llei d’acompanyament els 
crèdits de renda garantida de ciutadania tindran un caràcter 
preferencial, de manera que siguen crèdits que estiguen per 
davant d’altres crèdits . Fins ara, això estava reservat a alguns 
amiguets . Ara, açò estarà reservat per a les persones més 
vulnerables .
 També la direcció general de planificació, ordenació i 
avaluació ha establit les seues línies d’actuació per a adoptar 
mesures per a combatre les situacions de pobresa extrema, a 
banda de les de la renda garantida . I, també, estem fent una 
mapificació dels serveis per a donar una millor eficiència als 
serveis que se donen i a la lluita que se dóna contra l’exclusió 
social .
 Jo espere . . .

El senyor president:

 Vicepresidenta .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

  . . .–i ja acabe, acabe– tenim 14 .000 expedients –ens vam 
trobar damunt de la taula– de renda garantida de ciutadania 
sense resoldre. Ara, són 13.200. No és suficient. Seguim 
treballant i espere comptar amb la seua complicitat en este 
tema, que estic segura que comptem amb ella .
 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, molt honorable vicepresidenta .
 A continuació, per a la pregunta 48, l’il·lustre diputat 
David Torres, que formula la pregunta al conseller de 
transparència .

El senyor Torres García:

 Perdonen . (Tus)
 Senyor conseller .
 Primer que tot, agrair la premura amb la qual aquest 
Consell m’ha facilitat el llistat de totes les contractacions 
públiques de 2014 i no he hagut d’esperar dos anys i mig 
com passava en altres legislatures . (Aplaudiments i remors) 
Aixina que moltes gràcies, perquè he hagut d’esperar menys 
d’un mes per poder-ho tindre .
 Com ja sabrà, senyor conseller, la Comissió Nacional 
del Mercat de Valors va xifrar en 48 .000 milions d’euros la 
factura de la corrupció en la contractació pública, que a nivell 
estatal suposa un 4,5% del producte interior brut . Dades que 
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són extrapolables a la nostra Comunitat Valenciana si tenim 
en compte els alts nivells de corrupció i clientelisme que 
hem viscut durant els successius governs del Partit Popular .
 La corrupció, el clientelisme i la falta de transparència, 
competitivitat, eficiència econòmica en dites contractacions 
pot suposar un sobrecost d’un 25% de les mateixes, tal 
com indica també Transparència Internacional i la pròpia 
comissió nacional del mercat i de la competitivitat .
 Si tenim en compte que aquestes contractacions suposen 
el 15% del producte interior brut de la Comunitat Valenciana, 
estem parlant –i tirant prou a la baixa– al voltant d’uns set-
cents milions d’euros, set-cents milions d’euros, que suposen 
el 4% del nostre pressupost, que es perden i que podrien 
ser destinats a totes aquelles accions d’emergència social 
que són necessàries en aquests moments en la Comunitat 
Valenciana .
 La mateixa Comissió Nacional del Mercat i de la 
Competència –eixos bolxevics, com vosaltres ja saben– 
indiquen la necessitat de millorar els processos de 
contractació pública, millorant l’accés, la transparència, 
la publicitat, així com millorar l’avaluació, l’eficiència, 
etcètera, totes estes qüestions que estic comentant .
 Considerem, des del nostre grup, que una bona pràctica 
per evitar la mala praxi i per fomentar les polítiques socials 
des de l’àmbit privat és influir tant en la contractació pública, 
com en les subvencions públiques també, en el compliment 
de clàusules socials .
 La introducció d’aquestes clàusules constituïxen una 
ferramenta rendible, econòmica i socialment, i la seua 
utilització implica un canvi de paradigma –que crec que 
estarem tots d’acord en eixe canvi– de les polítiques socials 
i de la pròpia noció de contracte o subvenció .
 Ja vàrem sentir a la senyora vicepresidenta anunciar 
fa dues setmanes que el Consell anava en eixa direcció i, 
també, al director general d’economia també en algun fòrum 
públic . . ., també ha anunciat que ell . . ., que anaven a demanar 
els balanços socials a totes les empreses .
 I, en base a això, m’agradaria . . ., bé, i tenint en compte 
la importància del volum de les contractacions públiques 
sobre el producte interior brut i conscients del poder que 
poden tindre també per a aplicar polítiques socials des 
de l’àmbit privat, m’agradaria conèixer si el Consell té 
previst mecanismes, primer, per a millorar la transparència 
i l’avaluació dels contractes públics, tant els actuals, com 
els que . . . els que ja s’han concedit en anys anteriors, i si té 
pensat també la inclusió d’aquestes clàusules socials .
 Gràcies .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor diputat .
 Per a respondre . . .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

 Muchas gracias, señor presidente .
 Muchas gracias, señoría .
 Le agradezco el reconocimiento que ha hecho por la 
recepción rápida de la información solicitada, dejando 
constancia clara y evidente que nuestra conselleria solo tiene 
un criterio igual para todos los grupos, que es responder a 
las preguntas o enviar la documentación requerida con la 
máxima celeridad posible . Decir cualquier otra cosa no se 
sustenta con hechos que puedan probarse .
 Dicho lo cual, compartimos plenamente la preocupación, 
compartimos plenamente el análisis . Y desde el punto de 
vista siempre de que la transparencia es un viaje que no 

acaba nunca, que siempre quedará algo por hacer, estamos 
definiendo mecanismos legales y técnicos, y nos proponemos 
mejoras importantes en un futuro inmediato .
 Esencialmente, y antes de detallar algunos de los aspectos 
que puedan ser relevantes a día ya de hoy en cuanto a 
transparencia, indicar que con la conselleria de hacienda 
se trabajará en su momento, y también con la de economía, 
en tratar de mejorar algunos aspectos de los mecanismos 
de contratación pública, fundamentalmente con aquellos 
mecanismos de subcontratación tras los que permanece 
agazapada la corrupción .
 En cuanto a los mecanismos de transparencia, y con el 
escaso tiempo… normal…, vamos, que tiene todo el mundo 
para contestar preguntas que son…, que requerirían de…, 
quizás de una comparecencia entera, basta recordar que la 
ley de transparencia que, como no puede ser de otra manera, 
se está aplicando, fija un principio de acceso general a la 
documentación existente y, por lo tanto, también, a parte, al 
menos, de aquella a la que su señoría hace mención y que, 
sin ninguna duda, cumpliremos con mucho gusto siempre 
que nos sea requerido, no ya por los grupos parlamentarios o 
por sus señorías, sino por particulares .
 En cuanto a la publicidad activa, que la ley obliga, hay 
una gran cantidad de asuntos relacionados con esto, con 
contratos sin cargos, como objeto, tipo, duración, importe de 
licitación, adjudicación, prórrogas de contratos o encargos, 
contratos menores; también, alguna referencia incluso a 
subcontratación .
 El problema es que, aunque alguna cosa existía en el 
portal Gva Oberta, hasta esta semana, en que ha entrado 
en funcionamiento lo que será la primera parte del portal 
de transparencia, porque vamos a ir mejorándolo, pero que 
cumple aproximadamente con un 95% de las previsiones 
de la ley, ya se puede acceder con mucha más facilidad 
a toda la información referida a los contratos, ofertas 
vigentes, estado en que se encuentran, etcétera; también, el 
volumen presupuestario de contratos en porcentaje por cada 
procedimiento . Aunque nos queda una cosa, que está en el 
portal, pero no desglosado y creemos que debe desglosarse, 
que son los gastos en publicidad y promoción institucional .
 En todo caso, nuestra conselleria, con la Dirección 
General de Tecnologías de la Información, está trabajando 
para hacer el mecanismo más accesible para que sea más 
fácil su comprensibilidad por la ciudadanía .
 En cuanto a las cláusulas sociales, ciertamente, ha sido 
una constante de este Consell . El discurso de investidura del 
molt honorable president ya dijo que se firmarían pactos de 
ejemplaridad con empresas contratantes . En un discurso de la 
vicepresidenta Oltra, en el Foro de Europa, se advirtió de que 
nuestra conselleria está trabajando de forma transversal en 
la inclusión de cláusulas sociales de contratación pública . Yo 
mismo insistí sobre esta idea en mi primera comparecencia, 
y en algunos casos ya colaboramos, por ejemplo, con la 
conselleria de economía desarrollando algunas ideas .
 Como primer paso de carácter normativo figuran ya 
normas de este tipo, o alusiones al menos de este tipo, 
aunque, sin duda, habrá que desarrollarlo mucho más en 
el futuro, en el código de buen gobierno, que es el primero 
de los reglamentos que desarrolla por mandato legal la 
ley de transparencia, participación, responsabilidad…, y 
participación –perdón–, y que esta semana, digamos, han 
empezado su tramitación y que su señoría tiene ya acceso a 
ella precisamente en la web de nuestra conselleria .
 Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, honorable conseller .


